
Deputacija slovanskega in 
nemškega učiteljstva v 

parlamentu. 
Nato sta sprejela ministrski predsed

nik grof Stiirgkh in naučni minister dr. K. 
vitez Hussarek učiteljsko deputacijo, ka
tero so vodili posl. tov. Al. Konečnv, R. 
Pacher in dr. VI. Ravnihar. V imenu uči
teljstva sta govorila tov. M. Strebl in St. 
Nowak. Odgovoril je ministrski pred
sednik grof Stiirgkh, ki je izjavil, da so 
učiteljske zahteve popolnoma opravičene, 
da jih vlada ve ceniti, in da jih tudi po
polnoma razume. Kar pa se tiče izpre
membe § 55 državnega ljudskošolskega 
zakona, morajo iti te izpremembe le tako 
daleč, da bi se z njimi ne ustvarilo nika
kega prejudica za posamezne kronovine, 
da bi bila posameznim avtonomnim kor
poracijam dana še vedno prilika rešiti 
vprašanje o regulaciji učiteljskih plač. Kar 
pa se tiče vprašanja o sanaciji deželnih fi
nanc, o katerem je sestavil posl. Stein
wender obširen referat, ne more izjaviti 
nič obveznega, ker ne ve kako stališče 
zavzame fin. odsek. Ako izvrši državni 
zbor svojo nalogo in stori vse potrebno 
glede sanacije deželnih financ, treba bo 
omogočiti delazmožnost vseh deželnih 
zborov, da morejo ti rešiti učitelj, vpra
šanja. Ko pride ta moment bo vlada po
skusila vse, da se ugodi vsem upravičenim 
učiteljskim zahtevam. Posl. R. Pacher želi 
da naj se vlada izjavi o predlogih posl. 
Steinwenderja in VVastiana. Naučni mini
ster Hussarek priznava, da je izprememba 
§ 55 potrebna, vendar ta izprememba ne 
prinese sama na sebi nikake koristi in iz
polnitve učiteljskih zahtev. Izprememba 
tega paragrafa ima večjo platonsko nego 
praktično vrednost. Odkritosrčno izjavlja, 
da popolno razumeva učiteljske zahteve 
in kakor je z radostjo predložil sankciji 
zakon o regulaciji učiteljskih plač dolnje
avstrijskega deželnega zbora, tako naredi 
tudi z vsakim drugim zakonom, s katerim 
bi posamezne kronovine rešile učiteljsko 
vprašanje. 

Predsedniku poljskega kola posl. dr. 
Juliju Leonu sta govorila o učiteljskih 
zahtevah tov. Strebl in Nowak. Posl. dr. 
Leo priznava, da je regulacija učiteljskih 
plač popolnoma opravičena zahteva, ki jo 
je treba rešiti v najkrajšem času. Gre 
le za način, kako naj se izvede ta regula
cija. Zahteva glede izpremembe § 55 na
leti na odpor pri avtonomistih, ki vstrajajo 
na zakonito določeni kompetenci posamez 
nih dežel. Najvažnejše na stvari pa je na
čin, kako priti do finančnih sredstev. Pri 
finančni reformi se bo torej zavzeti za to, 
da dobe dežele kar največje denarne pri
spevke. Po njegovem mnenju bi bilo naj
bolje, ako se združi debata o izpremembi 
§ 55 in o finančnih vprašanjih. Treba bo 
dežele zagotoviti z velikimi podporami dr
žavnih dohodkov. Je pa za to, da se določi 
posebna vsota z izrecnim ukazom, da ima 
ta služiti le regulaciji učiteljskih plač. Na 
vprašanje tov. A. Freingera, glede pred
loge posl. Steinwenderja o dotaciji 28 in 
pol miljona kron kronovinam za šolske po
trebe, ki je le razširjen prvotni Pacher
jev predlog in ni naletel na noben večji od
por, odgovori dr. Leo, da je že svoječasno 
javno v časopisju zavzel stališče, da se 
ima pri fin. reformi nakazati gotova vsota 
za ljudsko šolstvo, da morajo za regula
cijo biti ustanovljeni poučni fondi. Misli, 
da bo ložje rešiti finančno vprašanje, ako 
se tako zagotovi rešitev šolskega vpraša
nja. 

V klubu poljskih socialnih demokratov 
je sprejel učiteljsko deputacijo podpred
sednik posl. Ign. Daszvnski, ki je po na
govorih tov. Nowaka in Strebla, odgovoril 
da je klub najbolj dokazal svoje stališče, 
ko se je zavzel za Seitzov predlog, da naj 

se določi za učiteljstvo vsota 20 miljonov 
kron, a ko je ta predlog padel, je član 
kluba Diamand stavil predlog glede 10 mi
ljonov kron. Zal da z ozirom na politiški 
položaj ni našel večine. Z izpremembo 
§ 55 soglaša in želi, da se predlog odkaže 
brez prvega čitanja odseku. Socialisti bo
do glasovali vsi za izpremembo. Kar se 
pa tiče finančnega vprašanja, se mu zdi, 
da predlog ni prišel v pravem času v zbor
nico. Zvišanje indirektnih davkov se mu 
ne zdi pravilno, ker ti zadenejo v prvi vr
sti malega človeka. Te stvari bo treba kar 
najtočneje premotriti v finančnem odseku. 
Njegova stranka bo najodločnejše za iz
recno označbo, da se imajo gotovo dolo
čene vsote porabiti izključno le v regula
cijo učiteljskih plač. Država si je zadržala 
mnogo pravic do šolstva, mora nositi torej 
tudi bremena. Na vprašanje tov. Strebla 
izjavi predsednik Daszynski, da bo klub v 
svoji doslednosti glasoval tudi za Stein
wenderjev predlog. 

V imenu ukrajinskega kluba je sprejel 
deputacijo poslanec dr. Aleks. Kolessa, 
katerega sta nagovorila tov. Marjan Jakv
movskij in Strebl. Dr. Kolessa je izjavil, 
da so učiteljske zahteve v celotnem ob
segu popolnoma upravičene. Sklicuje se na 
svoje vprašanje predsedstvu državnega 
zbora in na zahtevo, da naj se rešijo uči
teljska vprašanja pred vsemi drugimi. 
Principijelno načelo njegovo je, da se na
kaže kronovinam določena vsota z izrecno 
označbo, da se mora porabiti ta vsota iz
ključno za regulacijo učiteljskih vprašanj. 
Ako bi se dale te podpore deželnim zbo
rom brez izrecne označbe, da se morajo 
porabiti le za šolstvo, bi jih lahko deželne 
uprave porabile v druge svrhe. Tudi avto
nomistično načelo se izpodbije z dejstvom, 
da ima vlada vrhovno nadzorstvo nad 
šolo, kateremu žrtvuje 3300.000 K tedaj 
pa ima tudi svoje dolžnosti do šole same! 
Zeli vsemu učiteljstvu kar najhitrejše in 
najugodnejše rešitve učiteljskih plač. Prosi 
pa učiteljstvo, da naj mu predloži vse svo
je zahteve, za katere se bo vedno za
vzemalzvsemi močmi ter zagotavlja uči
teljstvo svojih podpor in simpatij. Glede 
vprašanja tov. Nowaka o znižanju voznih 
cen na železnici in definitivnosti okrajnih 
šolskih nadzornikov izjavi, da je za zni
žanje cen, odločno pa proti definitivnosti 
nadzornika, ker je imel v Galiciji sam pri
liko prepričati se o škodi in ne blagih 
vplivov definitivnega inšpektorata na 
šolstvo. (Dalje prih.) 


